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Na úvod… Jaký máte názor na globální oteplo-
vání a vliv člověka na něj?

Podle posledních prohlášení se z 90 % člověk
opravdu nějakým způsobem podílí na globálním
oteplování. Určitě ale nesouhlasím s těmi, kteří to
interpretují tak, že za globální oteplování může
právě z 90 % člověk. Větší váhu spíše dávám pra-
videlně se opakujícím cyklům samotné přírody.  

A co si myslíte o emisních povolenkách?
Myslím si, že obchodování s emisními povo-

lenkami je především zdrojem financí pro úzkou
skupinu obchodníků. Jako nástroj boje proti ote-
plování planety je podle mě zcela neúčinný. Celé
je to podivná hra, která bohužel pouze zbytečně
zatěžuje výrobu v celé Evropě, která se tak stává
před světem nekonkurenceschopná. Pociťujeme
již velice tvrdě fakt, že za „čistou“ výrobu elektric-
ké energie musíme hodně platit. 

Usnesení vlády ČR č. 757 ze dne 20. října 2010
a jeho následné „přetavení“ v návrh novely 

zákona 180/2005 Sb. hovoří o zavedení daně
ve výši 32 % pro výrobce elektřiny za povolenky
přidělené v letech 2011 a 2012. Co konkrétně
to znamená pro Alpiq Generation (CZ)?

Věřím, že nejsme jediným výrobcem elektric-
ké energie a tepla, který je velmi znepokojen sna-
hou změnit pravidla pro přidělování povolenek 
v souvislosti s modernizací technologií pro výrobu
elektřiny. Jde o mechanismus, který byl v souladu
právnímu předpisy EU doplněn do zákona
695/2004 Sb. Dodatečná daň uvalena na vý-
robce elektřiny ve smyslu novely inkriminované-
ho zákona pro nás znamená roční dodatečný ná-
klad výše 170 milionů korun. 

Jak se záležitost promítne do plánovaných in-
vestic?

Uděláme nutné minimum, abychom zajistili
zákonem stanovené limity emisí. Nic víc, bohužel.  

Nicméně v pokročilém stádiu je Váš projekt
modernizace uhelného zdroje ...

Ano. V řadách veřejnosti je známo, že AGCZ
připravuje významnou ekologickou investici do
energetického zdroje, a to náhradu 35. let staré-
ho uhelného kotle moderní účinnou kogenerační
jednotkou, čímž měla být završena ekologizace
teplárny. Do provozu jsme chtěli nový ekologický
kotel uvézt ve druhé polovině 2013. Je to pro nás
velice nepříjemná situace, protože jsme se tímto
chtěli připravit i na dramatický nárůst zákonných
poplatků za vypouštění emisí. V roce 2020 by to
měl být desetinásobek stávajícího stavu.

O kolik tedy můžete nakonec přijít?
Projekt byl zahájen v době před ekonomic-

kou krizí a podařilo se ho schválit navzdory 30%
poklesu ceny silové elektřiny v důsledku krize.
Celková hodnota projektu měla být spojena s in-
vesticí v řádu miliard korun. 

Přidělení povolenek v hodnotě až tři miliardy
korun v období 2013 až 2020 byla základním
předpokladem pro schválení projektu ze strany
švýcarského vlastníka. Společnosti AGCZ a jejím

„Politici přistoupili k těm, kteří investují
za své a snižují objem emisí stejně jako k
solárním podnikatelům,“
uvedl v rozhovoru pro časopis All for Power Ing. Milan Prajzler, generální ředitel Alpiq Generation (CZ). 

Ing. Milan Prajzler na konferenci „Co ohrožuje liberální podnikatelské prostředí v ČR?“ (10. února 2011, Kongresový sál České národní banky)

Alpiq Generation CZ (AGCZ) provozuje uhelnou teplárnu v Kladně. 85 % aktivit AGCZ je spojeno s výrobou elektřiny. Tento energetický zdroj, kromě
dodávek elektřiny a podpůrných služeb do elektrizační soustavy, dodává teplo městu Kladno a zajišťuje dodávky energií a dalších komodit a služeb
pro průmyslovou zónu v bývalé Poldi. 100% vlastníkem AGCZ je švýcarská energetická společnost Alpiq. Teplárna patří mezi ty, kterým se podařilo po-
depsat dlouhodobou smlouvu na dodávky hnědého uhlí. Teplárna v současné době přimíchává do základního paliva i biomasu, a to v objemu 45 tisíc
tun ročně (roční spotřeba uhlí činí 1,3 milionu tun). 
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majitelům vznikne škoda ve výši několika miliard
korun, kterou nebude možné jiným způsobem
pokrýt. Vzhledem k již vynaloženým nákladům 
a uzavřeným závazným smlouvám není možné bez
zásadních ekonomických ztrát projekt zastavit. 

Budete se tedy soudit?
Ano. Zvažujeme právní kroky, cítíme se v prá-

vu a budeme se domáhat spravedlnosti. Cítím, že
máme velkou šanci v tomto sporu vyhrát. 

V médiích zdomácněl výraz „povolenky zadarmo“ ...
… Jde ale o velmi zavádějící označení, povo-

lenky jsou draze vykoupeny    značnými investice-
mi do ekologizace…

… Nicméně, veřejnost by mohla vcelku logicky
vnímat to, že když se zdanil výnos provozovate-
lům fotovoltaických elektráren, tak proč by se
stejně nemohly zdanit emisní povolenky jiným
soukromníkům?

Nezávidím poctivým investorům do fotovol-
taiky, považuji totiž za stěží obhajitelnou změnu
pravidel uprostřed hry, ale rozdíl mezi energetický-

mi společnostmi našeho typu a fotovoltaickými
elektrárnami je více než zřejmý. 

Uvědomme si dvě základní fakta. Jednak fo-
tovoltaické elektrárny nejsou bez státní podpory
konkurenceschopné, investoři jsou tedy závislí
na štědrosti státu a jdou do podnikání s vědomím
tohoto faktu. Energetické společnosti nezískávají
od státu na provoz ani korunu – žádné investiční
nebo provozní dotace, státní garance nebo ga-
rance za úvěry. Jedeme takříkajíc na svoje triko.
Za druhé… Investorům do fotovoltaiky prudce
poklesly pořizovací náklady až o 50 %, což jim
vlastně vzrostla podpora státu. I po zdanění
26 % jsou na tom pořád dobře a jejich garanto-
vaná 15letá návratnost není ohrožena. Naopak
my přijdeme o peníze, se kterými jsme počítali
v rámci našich budoucích ekologických a vý-
robních investic. Bez modernizace se nemůže-
me rozvíjet a může to časem ohrozit naší kon-
kurenceschopnost.  

Čili, tyto dva zcela odlišné podnikatelské
koncepty politici potrestali pomocí jedné novely.
Zástupci státu prostě přistoupili k těm, kteří in-
vestují za své a snižují objem emisí stejně jako 

k solárním podnikatelům. Chápu, možná se tímto
ochránily tisíce podnikatelských subjektů a stati-
síce domácností před zdražením elektrické ener-
gie, ale je to na úrok někoho, kdo za solární boom
nenese žádnou odpovědnost. A toto považujeme
za nespravedlivé. 

Snažili jste se rozhodnutí vlády předejít?
Ano, jednali jsme napříč politickým spek-

trem, jednali jsme se zástupci legislativy a exeku-
tivy. Někteří byli dokonce šokováni dopady toho,
co navrhli, ale skončilo to vždy jen podáním ruky.
V rámci individuálních jednání jsme cítili, že má-
me podporu, že se rozhodlo o špatné věci, ale po-
té nastoupí politikaření a je konec. 

Krok české vlády je ojedinělý i z evropského
hlediska. I v některých dalších státech Evropy
museli řešit důsledky nekontrolovatelného solár-
ního boomu, ale nikdo nešel cestou, že by takto
rychle a neočekávaně zdanil povolenky. Němci
třeba chystají snižování výkupní ceny za emisní
povolenky, ale energetické společnosti se na to
mohou v předstihu připravit.  

(čes)
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